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LA CONJUGAISON

1. PRÉSENT DE L'INDICATIF

En francès hi ha tres conjugacions verbals.
La primera conjugació aplega els verbs acabats en -er:

Verbes du 1er groupe -ER.

Hi ha molts verbs acabats en -er i la major part són regulars. Per tal de conjugar el present, s'ha de treure la 
terminació -er de l'infinitiu i afegir a l'arrel del verb les terminacions següents per a cada persona:

 
Ex. PARLER (parl-er)
JE           parl -e, 
TU    parl -es, 
IL/ELLE   parl -e, 
NOUS    parl -ons, 
VOUS    parl -ez, 
ILS/ELLES parl -ent

Parler (parlar)

 singular plural

1ère personne je parle (jo parlo) nous parlons 

2è personne tu parles (tu parles vous parlez 

3è personne il/elle/on parl-e ils/elles parl-ent

Estudia atentament la conjugació del verb “s'appeler”, el necesites per presentar-te, dir el teu nom i 
demarnar el seu als altres:

S' appeler (dir-se)

Je m'appelle nous nous appelons

tu t'appelles vous vous appelez

il/elle/on s'appelle ils/elles s'appellent

2. ELS VERBS MÉS “FREAKS” DEL FRANCÈS

Hi ha altres verbs d'ús molt freqüent que són totalment irregular, no segueixen cap model i els podem 
anomenar el “freaks”, és a dir, els raros!

Els has d'estudiar perquè son bàsics i molt utilitzats. Són els verbs:
AVOIR (haver o tenir)
ÊTRE (ser o estar) 
ALLER (anar)
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 Avoir (haver o tenir)

j' ai

tu as

il/elle a

nous avons

vous avez

ils/elles ont

Être (ser o estar)

je suis

tu es

il/elle est

nous sommes

vous êtes

ils/elles sont

Aller  (anar)

Je vais

tu  vas

il/elle  va

nous  allons

vous  allez

ils/elles vont

Exemples d'ús d'aquests verbs. 

Je suis italien (Jo sóc italià) / Je suis malade (estic malalt)  / Je suis à Rome (sóc à Roma)
J'ai 20 ans (Jo tinc 20 anys)
Je vais au marché (Jo vaig al mercat)

EXPRESSAR GUSTOS I PREFERÈNCIES:

Per parlar d'allò que ens agrada o no ens agrada en francès s'utilitza el verb “aimer”, que a més de tenir el  
significat “estimar” (J'aime mon fils = Estimo el meu fill), s'utilitza sempre per dir “agradar”.

Frase afirmativa:
J'aime le thé > M'agrada el te.
Nous aimons le cinéma > Ens agrada el cinéma

Frase negativa:
Je n'aime pas la bière > No m'agrada la cervesa
Ils n'aiment  pas le sport > A ells no els agrada l'esport.

AIMER (agradar // estimar)

 singular plural

1ère personne j'aime nous aimons

2è personne tu aimes vous aimez

3è personne il/elle/on aime ils/elles aiment

Quines expressions s'utilitzen per dir en quin grau ens agrada una cosa?

• J'aime ...  > m'agrada
• J'aime bien ...  > m'agrada força
• J'aime beaucoup...  > m'agrada molt
• J'aime bien...> m'agrada molt
• J'adore ... >m'encanta

• Je n'aime pas 



• Je n'aime pas trop... > no m'agrada gaire
• Je n'aime pas du tout... > no m'agrada gens
• Je déteste...> Odio, detesto

• Je ne supporte pas... > no suporto
• Ce n’est pas terrible ... > (familier) no mata, no m'agrada gaire

(recordatori: l'expressió “il me plaît” no és, generalment, correcta. Cal evitar-la)

Exemples:

J'aime mes parents, mon frère, ma soeur, ma famille, mes amis  

J'aime les oiseaux, les chiens et les chats

J'aime l'été, l'automne, l'hiver et le printemps

Je n'aime pas les voitures 
Je n'aime pas le froid 

Je n'aime pas la guerre 

Recordem que els verbs “aimer” / “adorer” / “detester” són verb acabats en -er  que pertanyen al 1r grup de 
conjugació:

ADORER (adorar, encantar, agradar molt)

 singular plural

1ère personne j'adore nous adorons

2è personne tu adores vous adorez

3è personne il/elle/on adore ils/elles adorent

DÉTESTER (odiar, detestar, no agradar gens)

 singular plural

1ère personne Je déteste nous détestons

2è personne Tu détestes vous détestez

3è personne il/elle/on déteste ils/elles détestent

4. DEUXIÈME GROUPE:  VERBES RÉGULIERS  EN –IR –

Modèle : FINIR (acabar, finalitzar)

Hi ha una sèrie de verbs regulars acabats en –IR. Aquests verbs pertanyen a l’anomenat “deuxième groupe” 
(verbs del segon grup). Per conjugar el presents de l’indicatiu dels verbs del segon grup, l’únic que hem de 
fer és treure la terminació –ir de l’infinitiu i afegir- les terminacions següents a l’arrel del verb : 



pronom sujet terminaison

Je -is,

Tu -is,

Il, elle, on -it,

Nous -issons,

Vous -issez,

Ils, elles -issent.

(

Fixa’t en que les formes del plural afegeixen també –iss- entre l’arrel i la terminació normal). 

Présent de l’indicatif : FINIR

Finir (acabar, finalitzar)'

je finis nous finissons

tu finis vous finissez

il/elle/on finit ils/elles finissent

Aquí tens un breu llista d’alguns verbs regulars del segon grup: 

Choisir (triar) Maigrir (aprimar-se) Réfléchir (pensar,  reflexionar)

Grandrir (créixer) mincir, (aprimar-se) Réunir (reunir)

Grossir (engreixar-se)

Vieillir (envellir, fer se vell)

obéir (obeir) Réussir (tenir èxit, reeixir, 
aprovar un examen…)

5. LES VERBES PRONOMINAUX

Molts verbs relacionats amb les activiats quotidianes són reflexius, és a dir, l'acció a la qual fan 
referència recau sobre el subjecte i es conjuguen amb el pronom subjecte i un pronom feble. Per 
exemple: rentar-se > jo em rento, tu et rentes, etc.

En francès d'un verb reflexiu en diem « verbe pronominal » i també es conjuga amb el pronom 
subjecte i el pronom objecte. Alguns exemples de verbs pronominals:

s'asseoir (seure)

s'appeler (dir-se)

s'arrêter (aturar-se, parar-se)

se coucher (anar-se’n a dormir)

s'habiller (vestir-se)

se laver (rentar-se)

se lever (llevar-se, aixecar-se)

se promener (passejar-se)

se réveiller (despertar-se)



Fixa't: aquests verbs es conjuguen amb el pronom reflexiu al davant: 

je me + verbe (jo em+ verb)

tu te + verbe (tu et + verb)

 il/elle se + verbe (ell/ella es + verb)

nous nous + verbe (nosaltres ens + verb)

vous vous + verbe (vosaltres us + verb)

ils/elles se + verbe (ells es +verb) 

Vegem 3  exemples de verbs pronominals d'ús molt freqüent, en present d'indicatiu:

PRÉSENT DE L’INDICATIF

Se laver (rentar-se)

je me lave nous nous lavons

tu te laves vous vous lavez

il/elle/on se lave ils/elles se lavent

PRÉSENT DE L’INDICATIF

se promener  (passejar-se)

je me promène (jo em passejo) nous nous promenons

tu te promènes vous vous promenons

il/elle/on se promène ils/elles se promènent

PRÉSENT DE L’INDICATIF

Se lever (aixecar-se, llevar-se)

je me lève nous nous levons

tu te lèves vous vous levez

il/elle/on se lève ils/elles se lèvent

PRÉSENT DE L’INDICATIF

S'appeler (dir-se)

je m'appelle nous nous appelons

tu t'appelles vous vous appelez

il/elle/on s'appelle ils/elles s'appellent

6. VERBES DU TROISIÈME GROUPE: plusieurs exemples et modèles. Els verbs del 3r grup 



constitueixen un grup ampli de verbs que podem organitzar en diferents models:

a) LE PRÉSENT DE L'INDICATIF DES VERBRES en -IR: SORTIR ET VENIR

Els verbs “sortir” i “venir” són irregulars.
 
formació del present d'indicatiu d'aquests verbs:

venir  (venir)

je viens nous venons

tu viens vous venez

il/elle/on vient ils/elles viennent

Participe passé : venu

partir  (marxar, partir)

je pars nous partons

tu pars vous partez

il/elle/on part ils/elles partent

Participe passé : parti

sortir 

je sors nous sortons

tu sors vous sortez

il/elle/on sort ils/elles sortent

Participe passé : sorti

dormir 

je dors nous dormons

tu dors vous dormez

il/elle/on dort ils/elles dorment

Participe passé :dormi

b) VERBES EN -DRE: ex. PRENDRE

El verb prendre pertany al 3r grup. És irregular i els verbs “prendre”, “comprendre” i “surprendre”  segueixen 
el mateix model de conjugació. Fixeu-vos:

PRENDRE (prendre, afagar / tomar)

Je prends Nous prenons



tu prends vous prenez

il/elle/on prend ils/elles prennent

COMPRENDRE (comprendre, entendre)

Je comprends Nous comprenons

tu comprends vous comprenez

il/elle/on comprend ils/elles comprennent

c) UN VERBE IRÉGULIER TRÈS IMPORTANT: FAIRE (fer)

« FAIRE » (fer) és un verb d’ús molt freqüent en totes les llengües. Has d’aprendre i practicar la seva 
conjugació.

Présent de l’indicatif : FAIRE

faire 'to do, to make'

je fais nous faisons

tu fais vous faites

il/elle/on fait ils/elles font

Participe passé : fait

Com has vist, el verb « faire » és irregular. Fixa’t especialment en una terminació inusual: vous faites. En 
aquest cas, la segona persona del plural “vous” no afegeix la terminació “ez” sinó la terminació “es”. 

lire  (llegir)

je lis nous lisons

tu lis vous lisez

il/elle/on lit ils/elles lisent

VERB: CONNAÎTRE (conèixer)   

connaître  (conèixer)

je connais nous connaissons

tu connais vous connaissez

il/elle/on connaît ils/elles connaissent

 

d) LE PRÉSENT DE L'INDICATIF DES VERBRES en -OIR: POUVOIR, VOULOIR, SAVOIR, DEVOIR ...

Són verbs molt irregulars.
 
formació del present d'indicatiu d'aquests verbs:

vouloir  (voler)



je veux nous voulons

tu veux vous voulez

il/elle/on veut ils/elles veulent

participe participé : voulu

pouvoir  (poder)

je peux nous pouvons

tu peux vous pouvez

il/elle/on peut ils/elles peuvent

Participe passé : pu

devoir 

je dois nous devons

tu dois vous devez

il/elle/on doit ils/elles doivent

Participe passé : dû

savoir 

je sais nous savons

tu sais vous savez

il/elle/on sait ils/elles savent

Participe passé :su


